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(At 0930 hours the court rcrssembles pursuant to adjournment,
the same President, Meber: and Judge advocate being prescnt)

(Thc accused arc again brou;ht before the court)

CAPT. CORBALLY: With sour permission I will now call the witness Steinbuscha

Q.

’
‘ge

A
Lie

Qe

ILSE 3TEINBUSCH is called in and, having bcen duly sworn,
is cxamincd by CAPT. CORBALLY as follows:

What is your full namc?  A. Ilsc Steinbusch.

Where and when were you born? A. On the 22nd slay 1922 at Herzogenrach,
ncar Aacncn.

Arc you marrkd ir singlc? A« Singlc.

How ou com¢ to be an S.8. woman?  A. Conscripted through the labour
cxelt the 25th November 1944 ' :

Before y C conscripted into the ©.8. what was your Job? A, Conductrcss

-papors or docuicnts to bring into court tolling you
9 A. No,

what to say in thgs

3

: @ro you wore, at the bepinning of April this ycar?
orghat

Will you tecll the ¢
In the hospital at N

Did you about that time 1lca > hogwital at Nordhauscn? A. On the 4th
April we had to leave the agm bcciuse the whole camp was cvacuatceds

Where did you go then? he VG =Tt to Grosswcrhter, wherc our

hecadquartcrs werc.

Dorr and Oberscharfuhrcr Stofel.

%can recognisc these two
(S5

‘hich is which? ae No.27 Dorr, No.25 Stofel. @

Who gave you this 1ift? /A, Untcrsche

Will you couwe down into the court and scc N
pcople?  (The witness docs s0) 4. Mol 25

Can you describe to the court cxactly what happencd €ndgfll the circwastances
in which thesc two men cave you the 1ift to Grosswerht€r? A. On the 4th
4pril when the camp and the hospital | d to be cvacu.ted \@‘G a 1ift by
trucks Dorr and Stofcl and scveral other suards werc on t ck and thecy
gave us a 1lif't to Grosswerhter; they wve 2 1ift to me and t@omrado of minc.

Was 1t on the 4th ipril you went to Grosswerhter? e Yes, on ol th Lpril,
Did you zo straight thcre or did you ¢.11 at any other cawps?  Ae

dircetly to Grosswoerhter beceusc our ..ile prisoncrs were therce and that is
the placc where we had to report to,

~Was thcre any other body of persons wh. were going on the road; not in a

truck but marching? Av T aid not actice anything becausce I was put into the
truck and they covered me with blankcts, and I did not look Q1LY 130TCe

When you got to Grosswerhter what havmencd then?  A. The kormandofuhrerin flave
us periission, as we were not able to continue to march, to go and continue
the Journcy in the truck to Bergen-Beloon, :

Did the kommmandofuhrerin tcll you that you were to #0 to Bergen-Belsen?
Yes, because the working purty had been sent to Bergen-Balsen and also we

-had to repeirt at Berucen-Bolscn.

Was it arranged that you werc to sc to Bergen-Bolsen by truck or by sonc othcr
mcans? o
.



e

A

- Do you know if the prisoncrs st

Qe

We werc unable to warch ond we rwere cxpecting to be oocrated, so the best
mcans of conveying us wag this truck,

How @id you know that this truck was going to Bergen-Belscen? L In the
beginning we anked  Dorr and 3tofcl whore they went and they said they went
in the dircction of Grosswerhter, ut during the journcy I asked thaa again
where they wont froa Grosswerhter on and they said to Bergen-Belscns

When coxactly was it you asiked Dorr wnd Stofcl this? ‘What stage in the
Journcy? fe During the journcy vn the 4th April.

Carry on anc tell the court -what Iioppencd after you left Grosswerhter.

We went to Klein Bodungen from Gronswoerhtors We stayed in Klein Bodungen until

ishe Hthe On the 5th we carric? on to Osterode. From Osterode cn the 6t
he truck to Scescn.

How W you gpend the might in Ostorede? Ae I slept with iy conrade in the
of'Pic

Jhat sort fice?  What was fids ofrTice? . The office of the S.8. e,
Was thore so.- of an S.S5. unit in Osterode? e I do not knowe

Did anybody lcav
bocy of >crsons?
a 1littlc bit later.

Bodunzcen ~t the sanc tine as your truck, any otuer
%prisonur:; went before, our truck went afterwards,

Did you scc these priso in in Osterode? ie I oonly heord then
arriving, but I Jid not
nizht in Osteronde? e a8 for
as T was tolad by the suards the p s snont the night in barracks, wooden
barracks therc,

ie T saw the prisoncrs the
Jarched off I do not kavw,

Did you secc the prisoncrs the noxt wor
ncxt morning when they fell ine. When the

Having scen tha next norning can you say of y wn knowlelze whether
they spent the night in the barracls or not? nnot say ‘this.

Ae NOe

During the night in Osterode Jid you hear any shoo

Did you hcar any shootinz the following acrning shortlRge 3 the orisoncrs
varched off? e NOo ' '

Do you raicabor sccing near the cri.o in Osterode two isolate® b@Tns? 4. No.

Did you at any tiic that worning in Osterocc sco Ocoplo L,1n¢,b
and burying pcoplc in then? Lo 1,

I think you said that the next nirsht you rcached Scesen, Did you see anything
-of the prisoncrs in Scesen? 4. I-Jdd not sce tho. v

Did you see anything of thai on the following porning? ae I saw only “n?
scven or cight prisoncrs who were travelling with us; whether thoy were sick
or whoether they belonged to the kitchen nersonncl T do not -novo

Did you continuc to travel with the truck for the next four dﬂy“o A WC,
continued: our journcy to the next vilia.c, I do not remcmbex the nmie of 1ty
but I ro“unbgr it wes pretty well burnt out.

‘as that on the nuxt Gay or the day uiter? Ae The day afterrs

When you spent the nisht in this buent out village did you sec @anything of

 the nrisoncrs therc?  4Le I sour tﬂu‘ when they areived,

Lo you know wherc thoy spent the ni “1t there? A In o varr



the double, prisoncrs ~nd juards, o stiyed o bit behind

Did you hcar any shooting ir that ni ht? 4. lNos

and the next night? ie From this village, which nance I do not ruciaber,
we continued our journcy to Ohofle

ind azpin Gid the prisoncrs also spend the night there? .. Ycse

What about that nisht; &id you hcar any shooting that night? e Noo

In the worning did you leave the staging caup before the prisoncrs in the
truck, or did the prisoncrs :ove off first and you follew afterwards?

The prisoners werc tho first to lcavcs

Had you ever walkced round thc canp vhere the prisoncrs hadl spent the nisnt
hefore?. Ae Nos

We have got to Chof. ilat wmas the ncxt place you spent the nicht?
Grosshchlen.

arrive at Grosshcehlen bofor: the prigoncrs or aftermrds? A Ve

When dsoncrs sarched into Grosshchlon where il thoy g0? e The
he orisoncrs -went into a barn, but quitc a Pow stoycd outside

and lay do the srass, beceousc the food dstribution was Just oing to
stort,

e a . @ . . . .

Ana was food in distributed? Le YOS

Did all of thec pric set their fwal? L YCsa

What hapoened then? priscacrs were Just eating their food and
sitting dovm when 2n Peey £t Picld unit caie and told Stofcl he
had to takce awey his priSefic cause that is his coubat arca.

wWhat happened then? fe Stofedi
the prisoners had been varching fof
the food was being distributed, so

bezinning refuscd to do this boueause
ilongtres and they were tired, and

4

save at once the order for the
guards froii thet £1eld unit
rwards nedbers of that

£t ov the barn and shot

7hat happencd then? 4. Stof'el caue b

prisoncrs to £211 in, oand said that sonc
will be helping to morch thou offe  Very s
ficld unit arrived arsd stoertod chasing priso
in the air, so that o fow bricks fell dovme. LN\
whether they wore catinge or sittins, they had to in very very quickly,
Then very quickly the nrisoncrs, whether they werce rcd or net = they nwust
have been tircd beesuse the uards were tired as welly oy il blisters on
their feet, and I supHoss the yrisoners had as well ~ »-d to rorch at

usc we could

ot the

not narch as quickly, and Stcfcl stroyed with us for about 1
Cdistance, then he went quickly 'wwmy. I do not know where he @
the Journey I heard quitc a fow shots and I saw mysclf a fow b

During

Can you renecnber how any b.dies? S anout seven to cighte
How far werce you fron the villege off Grosshehlen, apohroxiina-tely, when you
started sccing these bodies? e 200 or 300 iictres.

Do you niean 200 or 300 wctres heyond the last house in the vitllage?  fe Yes.

What hanpencd next? Le e Aid not sec the prisoncrs at all then becausc
they werc . archin the whole timc at the Jdouble, and we [~ TG Prisoncys
only when they had a rest for an hovr ncar o faml, I do not know the naic
of that farm or that placc.

When you caught up vith thar what happoaed then? Ae Thoy stayel tihere for
about an hour, then tocy had to carry on becausc they had %o scc wher™C to
spend the night; tiat s at an cerodronc. I do not rewciber the na?c of

L

he was called to sue the cozandant,

2t nysclfe  The prisoners,



Qe

that acrodronec; there wes o forcr canp which wng cvacuated alrceady.

How far would you say this caip wes fron the village of Grosshdlen?
I as not sure, but I should think gix to cisht kilonctres.

¢

Did you spend the nisht thore? e YOS,

What happenced on the next day? e The orisoncrs continucd the Journey in
the direction of Bersen-Belscn. we had no truck so we stayed on for a fow
hours and then cut 2 horsc drawn cart. '

Do you raacrber passing Bergen station? e Yes, we passcd the station.
Dild the nrisoncrs holt thoere or net? 4e I d1d not sec any prisoncrs becausc

we were travelling in this horse deawm cart.

(The remaining defunding officers do not wish to cross—cxanine this
witness)

Cross-cxaiined by COL. BiaCKHOUSE.

wWos rode part of the Dora carp? Was it ~dainistered from Dora, a lager
fro ’ '

The nizh™
1eft the
far as T s

truc or not I

you were at Dora, ‘hat is the first aight after the prisoncrs
# Dorn, <id they stiy in o barn - that is in Scesen? fe A8
ruards they s»eint the nisht in a barne Whether that ic
T .-

ANOWV e

Wure you in a another ooa not far away? 4. Sbout 500 netees distunt.

sta
What were you in, a stw£

vas this Just o few kil
nignt that wie in the vil

Larn or what? Se In 2 barn.

t of the villege? 4. YWhore we spent the

ovn the road out of the village?
dc the village.

Were the »eisoncrs Just o bit
The prisoncrs, thoy ust have

Y . by : o 4 A
Then of course yon ¢id not 70 on with €N € roxt day, did yous you stayed
there another ni, he? Ga YOE.

Aith thay at all, were you?
hose secven or cight

Whilec the prisoncrs -worce arching v u w.rc

I did hardly scc the nriscncrs at L1, wnrt £
Tefore wentioned,

Yes.

the vacs riding in the truck, wut T mean tue cOlgul

I just want o sl vou a 1ittle bit about this nisht at
reuciaber Stofel coiing wack fron tle conancant? Al Yes.

I sumpose you werce fairly tired yoursclf, were not you? fe

. . v . . . Vo y 1 )
not very tired; . ccaase [ was alweys cither in the truck or in @ trawn carts

1S
and the S.8. wen vicre tired, were »ot they? e Yes,

And so aden Stolel went of® with this ofricer to decide whether or.rot thoy
woul hove to wwre on I should thin  they werc all pretty cexcited, awaiting
the resalt, were uot thoy? e Yoz, The suards were not woery hanny anout
it, to iarch fur’icr on, becausc they were very tircds

I su.posc they wer: vaiting rather ~nxiously to hcar what Stofiel had to say
when he ceajic vl vwerce not thoey? fe L do not knew,

. . R - 2 7y
Then Stofel eenic * il gave the order to fall in to the prisoncrs, <id rot he?
Yess

5a



o)

1ie

Did the uards Yesin to fall the prisoacrs in? Ao Part of the nrisoners
were still sittins and coting, but thon very quickly thosc frxu: the ficld
unit case and chascd thar oy

Stofel gave an ordur to £all the prisoncrs ine  Vhat did the S.5. uen under
his couimnd do? Lo The suarls o coursc obeycd the order and said to the
prisoncrs to f2ll in, but it weis oot quick cnoush for thosc of the ficld unit.

And then the prisoncrs and your uerds sct off down the read, Cid not thoy?
Yos, they had to £211 in very quickly and had to march at the double towards
the noxt villasc,

I suszest they A2 not o at the « uole at all, they went at a nomial pacc,
The \T_Lll«l sooncople wers vintchin s, e not they? Se a8 ar ags T knovi and

as far ng L have scen they cnrehol ot the doublc.

and the suard wont iith theos, Jid ot they? ae The cuwards under the co.amnd
of Stofel could nut koen u~ that weed and sone of ther stayed with us and
nc oft then '¢ll back, thwy went slower uwl slowers

A

off taca wont on witic the prisoncrs, did not they? A. Beeausc

Do not

wout sy the y Oid, or try and Jofend thea. o211 1 want to know
s Cid th )

Sore ol thaa arehed, but [ eould aot warch with the

prisoners, ot tell you whe locy e

L 4
In other words, “or b non ko d bod feet your uards went on with
the prisoncrs in dlnnry vy, WL not they? fe LW Lanly there werce who
could rvirch I (o n » I kn c¢ht some of thas went and onrchod with

the »risoners, but th 1ty they walked slower, they re.ained hehind,

What Jid Stofel say
with the ~risoncrs?

o of his who T¢ll out and Jid not keepn up
o heal 1l

h ol arched Just ns far as the 8.8,
on: the road, and here werc the
- unrwle to keep up with the
Ae I o not know.

Here wore priscner: in swocden Clog
and had to pull hendearts with tiu
S.5. = the clite of thoe amy e woer
prisoncrs. Did not Stof'el ooy anyth

Did not you hewve any discei-line in the I should think ycs.

Let wie suz, est to you what roally vy cnced. pu ‘ot to Grosshehlon,
wnen the prisoncrs oot Uore, they o o ausicy did not they?
Yesa

) _ d
anl that was quite close Hy the loe 1 Hublickousc, whilfh s boing uscd us
a L‘LAIL;(_LQJ.I'thU vy the couander, s not it9 Lo YOS, 1tCe

Aand a Lot of the villa;e children an! village Hweple cane ang sagghored round,
did not they? A, T &id not notico this. :

Then the cou ander sont nn officer cut te tell Stozed o take his®nBisc and
his reonle away snd zet out of his wron, dld net hat? A I Aid 90t hear

thnte

And when Stof'el was rotused Hemiissi n to stay he eamce along and £ell in his
orisoncrs and fell in his S.8. and . wrehed tho outy doing as he was told?
The prisoners were only chaged by nerwers of the ficld unit.

I suz cst to you that Stof’cl had gui.c cnough nen of his own and fho ncbers
of the ficld unit have sirsly been introduced to explain the .dead bodies?

I had nothing to do with the whole affair and, therefore, I do not know any
‘)ié Elni)\nj o




0

Re=exanined by CAPT.-OORBALLY.

You said in answer to the prosccutor, I think, that Stofel gave the
prisoners.tho order to fall in at Grosshchlen. Is it true that he actually
gave thea the order to fall in or did he ccie and say ==—==--

COL. BACKHOUSE: That is getting far too leading.  She has definitely said he

gave an order to fall in. My fricnd must not ~ut an alternative in her mind.

CAPT. CORBALLY: I will put it in thig way. Did you hear the exact words which

T d

L4

Q You said ¢ prisoncrs were inrched out of Grosshuhlon at the double.
Does that 4efn ing? A It was a quick step, but compared with the
normal pace ot the prisoncrs walked it was at the double.

Q Did they nove ou yqrd at this quick step, or did they develop as

. they went on? A startod alrcady when they fell in ~ immacediately tth
fell in,

THE JUDGL “DVOCATE When wcd the nrisoners out of Grosshehlen were you
going in thc dircction o - the other way? fLe No, so far as I renember
the other wmy, the OpUOSltO 9t gowards but aways -

 awmy from Celle; is that what yo Ae  YESe
When you saw thesc bodies werce you wa@ were you in a truck? Lia Nog
we werc narching because everything, wa t, in such a hurry, that we
could not get o truck. : /

Q. Was Stofel with_you‘then? e Yes, part offt journcye.

G When you Wwerc sc@lng the bodiecs was Stofel there’ o Lie YcCS.

Q Did you stop to loock at these Lodiozs? e No.

Q Were they lying topgether or werc they ]‘_yinu distances ap@ _\lfx.e hpart; it
was getting dark, they were lying part. *

Q I an talking about thc bodics, whcther it was dark does not af
the bodies lying together or werc they lying along the road?

Q Vere they all on the road or were sono in the £icld? Ao One body was lying
in the road but the others were nostly on the risht side of the road; there
was a wood there. On the richt side there was a wood, on the left side therc
was a field, and thec bodics were lying on the right sidc.

G How near did you go to thesc bodics? A, I went nostly in the middle of
the road becauserI cannot bear such a sight. :

Q How do'you know they werce dead and that they had not been mercly wounded?

I assued they were dead becawse they did not ncve.

)

Stofel used at that tine? e I have only seen how the guards gave
orders to the prisoners to fall in beecausc they had to leave that village at
. ONCECe

Did you hear Stofel say anything? e T cannot rencrbor quitc cxactly

ther he spoke to the suards or to the prisoncrs.

ca:ze back from the covandant how did his manrcr appear to you?
el returned, although I <id not speak to him, I noticed that he

seen cxciteds

Did Neuan gc any ncarer the Dbodics thnn you did? A No, I did not sce thate’

e

s S _1

—_——



Q irc you preparcd to tell the Court that they werc dead and that their brains
were coning out of their heads and, therefore, they were very disgusting to
look at? 4. I have secn one body where the brain canc out and it was such

a sight I could not bear it any longer and I simply carried on walking.

Q Dia Stofel show the slightest intcrest in thesc bodies to see who had been
killed and whether they were still alive or dead? A, I did not sec this.

A MEMBER OF THE COURT: Was Dorr with you at this time? 4. I did not sec Dorrs
.Q Do you know what hc was doing at that tine? As Noo

Q When was the last tine you saw Dorr? Ao In Bergen. |

THE INTERPRETER: I do not think she understoods I will ask her again,

THE WITNESS: On the aerodromc in the caan where we spent the nisht.

BER OF THE COURT: But before the incident of marching off occurrcd?
barn in Grosshchlen where we fell ine

THE

Fas

g Did
gone;

0 &ff with the prisoncrs? A, I have not seen it where Dorr had
not know.

THE PRESIDENT y ave gou any questions on that?

CAPT. CORBALLY : ¢

@ . (The witness withdraws, )

CAPT. CORBALLY: Yesterdiy cmoon I nmentioned another witness from the village
of Grosshehlen, Last askod the Military Government setachient to
get this witness sent uR ~dvy, hs far as I know he has not arrived
yet, but if he should arrivie iy 1y I might be allowed to call hin later.
It is mercly, actually, becaus€ Igbhifk this witness cun throw some light
on the bodies disposed around t arc of Grosshehlen, and it is 1y casc
that there were some prisoncrs ki in and around Grosshehlen, and I think
it is rather essential for ne to prov@xt he bodies were founcd there. 1T
do not know whethcr the prosccutor is hﬁp&r@d to accept the fact that

the Grosshehlen incident did happen, thodf t€%e vos shooting at Grosshchlen?

COL. BACKHOUSE: I say there was shooting all r@/, all along the route, and
I should not be surpriscd if that was not onc places, As regards
bodies I certainly do not deny thore were bodicsfthgle; I think it is a
certainty. ' . |

this way. It is the responsibility of the defence to d who to call,
If he is a rclevant witness you should hear hin but, if t
4

.
THE JUDGE ADVOCATE: I do not think we can have matters ( @kind’ decided in
nt,
nced to.

you do not

THE PRESIDENT: I understand the application is riercly that he shc e in a

bit later?
CAPT. CORBALLY: Yes.
THE PRESIDENT: Very well, that will ' all righte

APT, CORBALLY: I would now zo on t  the casc of Barsch, who is Nos 28, Bawsch
is only on the Belsen charge and the only cvidence apgainst him 1is contained
in two affidavits. Those affidavits are Cesa Silberbers, on pae 133y and
Miriam iinte®, on prrc 177, Both these affidavits deal with thee sane
incident which is deposed to Ly Lovh the deponents, and each of tfic deponents
nentions in her affidavit the other one was there at the tine,

8s



It is a singlc incident of o shooting which is allcged to have
taken place outsidc No, 1 kitchen v or about the 13th April, and in the
affidavit of Silberbers that particular date, on or about the 13th .oril 1945,
must have been shortly before the Znglish arriveda In beth of thesc
affidavits ErichBarsch is described as the 8.8, kitchon chief of Nos 1
kitchen at Belscne

The Court have heard the witness Litwinska who claimed to be
working in No., 1 kitchen at Belscen at and about this time, and shc appears
to have identified the persons who werce in thires  She was asked by ne if
Ericn Barsch was onc of thesce persoris.

I viould like to rcfer you to the transcript, -Velume 7, page 1l2.
She did not rcecopnise Barsch in Court and then I actually stood hin up and
said: "Do you rccopsnisc that man?". She said: "I had nothing to do with
hiry Maybe I have scen hiin but I do not knowe I then asked her if she
TIOWL I‘CCOLII:LSC the two S.8. nen in Mo, 1 cecokhouse, and the answer was:
. Then I asked her agoin: "I an spoaking of o time Jjust before
the fefif wos liberated. You arc guite surc, arc you, that this nan was not
onc off .S5. nen in that cookhousc?", to which she said: "I an quitce

alsc been cleared of belnz in Mo, 1 cookhouse by the
accusced Pichcn whogfoid he was not ia No. 1 cookhouse und went further to
z«:n\, v the kitchen staff of Gelscn Nos 1 carzp and that
‘ m in any ol thce cookhouscs,

Finnlly wd %ﬁho cvidence of FEnaile Kltscho who was called by
ny fricend, Mojor Cronfi€l hat is contained on poge 32 of Veluac 28
Enile Kltscho says that Barch. (actuslly he Cocs not rccognisc
hin by nanic; he only rce Iacce) froa the Wittelbau concentration
caiipe Hc further says that s workiag in the hospital of the troops
in Mittclbau, Aftecr the comp h svacunted he saw hin again in the
barracks 2t Bersen and says that k there was a cdical orderly with
the doctors.

The pesitiony, ~s I sce it a@ i

aent, is that the only evidence
against this ian is thet of onc incident h he is suposcd to have shot
this wonan outside No. 1 cookhouse in itlsclg o ~ nhout the 13th Lpril, and
the denonents to that incident say the.t he e chief of No. 1 cookhouscs
another witness on the prosccution's side aprod i

not the chicf of No. 1
cookhouse or one of the S5.83. nen in that cookhousgatghlls

&8 Tar s this charge is concerncd it is, #oglyyiind, guitc
sufficicnt to prove that he was not and could net have Qeongsg Nos 1 cookhousc
a few days before the British arrived and that he was in f mployed
soniewhere clse; in fact n fow-days before the British arrix in Berpcocn-Belscn
concentrations He claiis to he an £.8, acdical nan and I have c and proposc
to c¢2ll in his defence twe doctors with whom he is supposed to
No, 2 camp and I think that they will tell you that he . s worki
in Nos 2 caiip,

In thosc circuistances I 15 not consider the t there 1s any necd
whatever for the accusced liwrsch to (o into the box to give cvidence aguainst
those two affidavits, so I will call Dre Schizidt nov

THE JUDGE ADVCCATE: You werc asked Lolyoe and you said: "Yes", You want to
alter that now, I understend, This hws to Le done in sone proper kind of
ordcr, and it was reccorded carlicr, '

CAPT. CORBALLY: The accuscd Dnrsch was asked if he wished to give evidence on
his own behalf and he said: "Yesz". Since then I have spoken to hinm and T
said: "I do not think there is any niod for you to give evidence at all',

I now wish to call Dre. Schuidt.

Ie



THE JUDGE .DVOC.LTE: I want to be quite surc about this. I have to put thoss
things to the defeanding officer, I an not putting thon to the accuscd, It
is not for you really to decide, you know, whether Barsch gives evidence or
nots. You have to nut it to hinm what he intends to do and then he must make
un his cwa nmirde It is not for the defending officer nmerely to say he wants
hinl in the box or nots Ve want to e sure you have explained it to DBarsch,
that hc cah give evidence on ocath if he wishes but if not he ncod not. Ve
must be assurcd you have talked it over with Barsche

APT, CORBALLY: It hag been coxplained to hin by you, sir, in Coux® actualilye

THE JUDGE ADVOCATE: 1 want to nake quite sure about its I have o duy to all
these accuseds  You have put this to him and he has decided, in the light of
your advice, he docs not want to give cvidence on oath; is that s0?

CAPT. CORBALLY: Whet I have said to hin was: "You have heard vhet has boen said
agflinst you; 2 cocursc, you.can give evidence", but ny advice to him wnas thore
0 need for hin to do so. If he wished to give evidence on oath h2 could

THE JUDGE ATE: Do not tell us wlt was said to Barsch. A1l I want %o laow
is whetlern his counsel or defending officcr, you hava becn instructed by
Barsch th4 ocs not want to give evidence on ocath. It is only hecause
you used th#®DHhragh *I ar not goin: to put him in the box" that the Cours
thought yoa L 4 ded that and noo Barsch, but if you assurc *the Couvwt
that Barsch -3 ' lepgal Hosition »ut to him and he docs rot want Lo go
in the box that 15 @8 ;ctly in ordore, that is all,

you yoursGlf ——-reeae

CiPT. CORBALLY: I do no*@tand your pointe  Barsch wns hore in Court nud

THE JUDGE ADVCC.Tl: The answen(t vo.s that Barsch wanted to go in the oox.
Was not that quits clear?

CAPT. CORBALLY: {es,

THE JUDGE sDVOCLTE: low you come along al hat Barsch docs not want vo.
You uscd lon”agce waich indicated to me rhaps you had decided tnat he
should not go in the box because, as his Uef&ding officer, you shousli it
better not te. I hnve interposed because duty to verforn as. all I
al nsking you ic quite sinplce: have you discuse is with Darsch and has
ho asked you to sey he Coos not wish to give cvitgficd)on oata? It in a

simplec point. If you say: "Yes", then we will go ©

. - .o .o - N ’

APT. CORBALLY: Well, sir, I have not decided for hin thfdt h® iz not to o
ine T have merclv said: Miell, nake up your ovm nind" N gaids "¥ell, I
vill not",

THE JUDGE ADVCCiln: I he has made w» his mind we will o on.
clear,

DRe _TDNST HEINEL 'L SCHMIDT is called in
and; naving beun duly sworn, is cxanined
by CiPTe. CORBALT as follows:é

Q What is your full wuwe? M. Ernst inrich Schnidd.,

-
~

Where and wilwezn vore you Lorn?  Ae  On the 27th of rarch, 1912 in Altenhord
in the wrovinee o Durania.

&

O Arc you 2 (Gomtwuu Lo Yc3,

0 What is your profession? fA.  Doctors
Q Where and vher, did you q:ilify as a doctor?  A. 1937 in the University at

Leipzig.
10,
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Have you been in the.Geman amied forces during the war?  4e In the

. beginning of the war I vwas in a hospital of the Waffen S.S.

vwhere were you in the boginning of aprily 19452 4o In the caap at Doray
Mittelbau near Nerdhauscns

Did you go anywhcre from therc? As The canp was cvacuated and I was
transferrcd to Bergen, the Vchrmacht barroacks in Berigens

YWhen was that? e We left on the 5th April.

about when did you arrive in Bergen? 4. /e arrived on the 8th or 9th
April; T do not raaaiber the cxact date,

Would Nos 28 stand up? (The accuscd Barsch stands up)s Do you know this
nan? e Ycse

oy his namnc? fHis  Barscha

Where ha u scen hin beforc now? L. For the first tine I saw hin in the
ks ot Dergens

Can you raic actunl date of that? A I arrived on the 8th or Oth

and either tha cixy the next day I saw Barschibr the first tines
Did you scc anythin i1 after that? A Dvery day.

Why 4id you sce hin cvd ﬁ Lo Hc was working under ny co-iand as a
mnedical orderly.

Can you tcll the Court wha work he was doing fer you at that time?

We transfomicd irziedintely Bloc nto a sort of C.R.S3. for. the prisoncrs
and Block 64 into a C.K.S. for the o 2d soldicrs and in this typc of work
Barsch vms hclping 1ice

\ ,
Did you stay in Belscen? A, I stayed cn, but not until thd British
troops arrived; I bulicve it was on the 1&tINR#h we ot orders to march to
Hamburg, to go to Harbure ‘

g burce @
Did you in fact ;0 to Hovburg? Le  YCS,

Werc there any others with you?  A. Zcss

Who were they?  i.  Dr Kurske was with ne, and ncdicaleor y Barsch; and
another nedical orderly ciolled Besencrs

When did you ¢ erlvc, in Haoburg?  As The next nicht about ZQloursc

The Jjourney tock you 24 hours; is that right? A¢ Not quite beca
the camp about two ol'clock or threce o'clock in the nerning and. ary
about 2200 hours at fuiburs,

How long did you stay in Haobury? s Only o few hours. fe were awakened
in the same hight and received orderd to prucced at once to Bergoils

When did you arrive back in Bergen? 4. The next day about noone

.

Can you rencrber what date that was or, if not, the day? A, I cannot vancubor
~exactly but I think two or threc djyc beforc the Lritish treops arriveds

You say you caic back to Dersen~Delscn. Do you include in that the sanc
party that had gone up to Haburs? + Ae  Ycs, Barsch and Bescnex whon I
nentioned before, they came with ne in the sciae car fron Haplburg to Borgen.

11,



What did you do when you got back to Bergen?  de I carried on iy Wo:d:: a_xt
once 80 that all the medical questions should be clecared beforc the Dritish
troops arrived,

o~
ot

Vas Barsch still working with you? As Yese

o«

vias he working with you all the tinme until the British arrived? e Yosg, butb
during the last fow days he was 11l and I nyself locked aftcr him.

3 What was wrong with hin? A. I do not know; souething was wrong with his
stonach, cither dyscntcry or stomach ulcer = I do not know.

Aas his medical adviser what did you do for him? A. I told hin to stay in
bed, but in the last few days I belicve he got up againg, so I told him to
stay in bed to kiep wmrme

o

‘yc-u belicve he got upe Did you see him up? A. I do not rcmombor_very
sut I know thot during the last days his illness was not so bad; 1t
worse nfter the arrival of the British troopns.

9

You said slicved he zot up sonc tine during thosc last few days. Did you
yourself S€cghis whon he got up fron his bed? 4. He had been working until
the last dag®bcforgl the Dritish troops camec; I know that for certain.

4

et

r, When you say wor
converted into hwoap ?

(i How do you kuow that? £ roncaber that it was on the last day or it may
be the last but one I g 1 an order to go into Dlock No. 90 and-to scc

that everything is nice and tidye

You say on thc last day before e Bri
not working; why was that? A, i

v I an sorryy I mirunderstood, Ho wad

you can working in thesc two blocks which you hed
A YOC
Lla SR

(3

O

igsh arrived or the day before he was
Jfhat he was vworking.

¢ on the last day?

THE INTERPRETER: "I sjave hin an order, I roadijgeg quitc clcarly, on the last
day or the last day but one, to go to Bloc o scc that cverything should
be clean and tidy"., That is his answeres :

CAPE., CORBALLY: Let us get this sbraichts. Can you i, he Court on which day
it was hc ceasced to work? Ae I said before that igfthe last feow days partly
he lay in bed and nartly he was working, * O

<

Do you know where caur Noo 1 at Delsen is? Ads Yes. O

=D

Did you ever scnt Darsch dovm to camp No. 1 whilc he vwas worlziIOOI‘ you?
4 Noe

0 Were there any woiien in camp No. 2?7  Lhe  Nos

THE JUDGE ADVOCATE: Would the shorthand-writcr read the part of this witness's
cvidence rclating to the nove to Hanburg?

(The shorthand-writcr reads the relevant
DASSILIC )

THE PRESIDENT: Ve are not clear about the date, First of all he said he left
on the 12th and then when you asked hin if it was 24 hours he said: "Noy not
quite because we left at 0200 hours ond arrived at 2200 hours". T an not
quite clear whether he left at 0200 on the 12th and arrived at 2200 hodrs on
the 12th, in vhich casc his coning back would bc the next day; he come hack
the next day so he returned to Berien on the 13ths '

12,



THE JUDGE ADVOCATE: Did he spend the night of the 12th/13th at Haburgs that

is really the point.
CaPTe CORBALLY: I vAll try and clecar that up. (To the vitness): You said

when you loft Dergen to go up to Hamburg you left on the 12th, but you also

you louft nt 0200 hours which, of coursc, is the very beginning of

the daye you hn that you left in the nizht ——= obviously you lotf't

*
Sergen in the nizsht, b@t the nisht of the 11th/12th or the 10th/11th?
A I cannot say quite clecarly beoaQ d no calendar with ne and, I cannot

reieber which date it was, whether it vas Q /11th or whether it was
b ' Q
the 11th/12th.
CAPT, CORBALLY: I can, if you liico s talke hin backvnrds.

THE PRESIDENT: Nos

13
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MiJOR WINTOOD: No questinns,

MaJOR MUNRO: No questions.,

HaJOR CRNPIZLD: No questions.

CakT, X0.LuRTS: No questimns.

Cross~ocxamined by 1i.JOR DROWN

Were therc any nurscs in theee hospital blcocks at Dergen-Delsen ? 4. In
blrck 6L, the bleck which dealt with wounded s~ldicrs, there werc two
sistcrs.,

CoPT, FIELDEN: No questions.

LT,

~

‘v

&

NGVE: N» questions.
P3: No questi-ns,

jucstions.,

e
JEDRZEJOVIC equcstiong. '
Cros@ﬁ_.'md by COLONEL B,CKHOUSE
When did you Join th@ L, July 1941 .
" hat was your rank in the (pril 1945 7 4. Hauwptsturmfuhror,
Did ynu Aisclnsc thaf to tth' authoritics whon they came to the

camp 7 sa. YgS.

When did you ccase to woar uniform Q Two days later, or rether a day

later, aftur the Sritish troaps came 2% 1ld t~ continuc t~ work in the
hnspital, and I put a whitc coat nver m iYt and I lcft my tunic in my

room.  When I returned ry tunic was ~onc

- Did y~u c¢ver scrve at Hohen-Luckert 7 . NOO

Whoere 2id you scrve 7 4. I was a doctor at the €1 anfi-aircraft -
hattory in Weilnau in 1941,

When did y~u first g~ to a concentration cam 7 4. IOtho drctor in
a Lithuaniaon guard company in ¥oland, and this juard compatay #1d guard
dutics amongst othors also in a concentration camp, but I he ng to
do wiith the camp.

Vhich concuntrotion camp was that ? 4. Necar Lublin,

Maidonck ? L4 I dn not knw the name linidenck,

What was the nemc »f the concontration camp ? 4. The namG was POV cam,
Lublin,

Ther. were a jsrcatmany prisoncrs rassod therc, werc therc not ? &e I was

" in town and was a d~ct-r for thc troops in the berrecks in the twm,

I put it to you that you werc working in Maidemck ? 4. No,

Ve
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Where did you o from Lublin ? .. I went to Silesia and took over the

practicc thore of a deetor in the country.

Were you reloasced from the 8S 2 4. At the same tire I was working for a
la ~ur cap and also for a D0V camp.

N

", Vhich labour camp ard which DOV camp ? 4. The working camp was ncar
Grossroscn arnd the name of the YOJ camp I do not know. They were
prisoncrs working on farms.

(, The prisoncrs at Grossroson were working in the quarry, were they not 7
Ae Yes.

You must have becen pretty busy there, were you not ? 4, Very busy.

het camp had onc of the highcat dcath rells of any concentration camp,
4 it not ? LA, No,

Qi you lecave Grossrosen ? L. Scptomber or Octobor 19k.

L as hen you went to Mittelbau 2 4. I was scnt to Turoboven in
austria I was working as a doctor there for scveral companics who
were dist tod gt several labour canps.

n camp werc they administered by ? L. 4e far as I
C@storo] partly by Berlin, partly by Dachau, anl the

S ®
7. VThich concon
know thoy werches

plan was that th o@ld become quitc irdependeont.

They were iusscnlagers Dachau, werce not they ? 4, Yes, partly I

belicve so.
. Yowknow poerfectly well, dﬁy t ? 4. I do not know cxactly bocause
t

there were always somc sort 4 to make them indcependent, and there
Orgenisation, so it is not quite a

Wwcrc some camps holonging o
~ You camc “ircetly under tho chicf ‘Q Dachau, did you not ? 4. Ygs;

for thosc labour camps who were urnler ; inigtration of Dachau it was
the chicf dectnr in Dachau, and then oth were the chicf dectors
of the Todt Orsanisation as well.

c¢luar positicons

‘.v'.’hor.l ¢id you go t~ Mittelbau ? 4., I was 11191 8d typhus from January
until the middle of March and at the cnd of liarc I‘c gg, t Mittelbau -
Maroh 1945, @

< Wwhere did you pick up your typhus ? d. Probably I «.-Ja@octcd by a
soldicr who had this discase,

‘ 4
 VWhere wiere you when you came to Nardhauson ? Wore you in it 7
~e I arrived at night in Nordhausen and the next morning I had ake

over soverel nutside camps.

" W}.xen you left Nordhausen how did you lcave ?  Did you _» by car, by train,
did youwalk, »r what ? 4. With the train and part of the journcy was
donc by car or mtor-cyele, : :

t‘/ﬁ

Who loft on the train with you 2 A, Drisoners of the canp. I converted
two trucks for sort of medical attention, onc for the troops and onc for
the prisoncrs, and in the truck where I was tho modical ordorlics of %ho
troops travelled with mc. : '
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Whe was in charge of the particuler transport that you travelled on ?
ie &0 Oborscharfuhrer or an Unterscharfuhror from Dora, but I do not
rememter his nanmce because I did not know thosc people from Dora.

Do you know this man ? (Indicating sccuscd Nol19, Otto Kulasson, who
stands up) Lo I bolicve I know this man - I might know his facc - but
hc was not tho man in chargc of that transport,

TJas he on that transport ? A. I cannot say for ccrtain becausc I just
arrivod beforc the transport left and I, mysclf, had concussion of my
brain - shock - and apart from that, I did not know anybody. Of course,
thosc molical ordcrlics who Wwore travelling with me I know, but I did not
bother very much about the guards or anybody elsc,

Who werc the melical orderlics who travelled with you 2 A. I rcomember
only Uhlmann and Richtor. I do nnt rcmember the others., There was
othor truck whero all tho drugs and medicine werc.

any people died on the way ? 4. Very fow,
Lo I cannot say; may be 10 or may Lo 20,

¢ dector on the train know, do mt you ? L. I romerber

., a number of doctors amongst the prisoncrs themsclves who

; in this waggon whore the dnctors wora together, and then

at ¢ tried to bury somebody and just when we tried

an air-raid, s» all the tro~ps went immediately to
and throug)h this incident my memory is a big

that therg wgg
were also v
I roemcmbor
tn do this the:
the wood and tod
blur.

What happoned to th rs whilst the SS were taking covor in tho

‘amoﬂ ?  h. lartly the sover and partly they stayed in the train.
I oy saw that the S8 t ok cover, for instance, in a distance

of 500 motres, and I saw als ners doin{; the sano,

What did you do for the prisoncrs cgtrain; anything at all ? Ai. Any-
b~dy who reported to this wagson v worked was drcszed if he had some

wourd, and I save ordcrs to the pris dgetors as well to do the same,
to look after them,

What cxamination 2id you mako when somehc?
do any ¢xaminations becausc it wees the Job o
do this, ard they werc rcesp-nsiblec t» me. TheWcamg anl t~1d me and
roported also tn the man in charpe of the transpﬁrél‘hoy roported the
namc and number end causc of dcath. The causc of stly was
pncunonia which they caupht on their journcy. U b

? L. I mysclf did not
prisoncr dcctors to

That Was the watcr situation on this journcy ? 4. Sov@rafl timcs on

stationg wo ot some watcr. I mysclf had nothing to do wi That
was the responsibility of the man in charce of the transport, did
not hear onc sinslc crmplaint ab-ut the scarcity of watcr,

Would it bo right to say thon thot there was n~ difficulty in getting

water at the stations if y~u tricd ? A, It was cortainly not difficult,
bocause thc wholc atmnspherc of the people and their behavior was vory
geods Thoy had scveral nrchestras amd they made music whencver thoy
arrived at the stati-ns s» therce shruld have been no difficulty at all.,

When you got to Bergen-Belsen wh~ did you roport to ? 4, I roported to
Hocssler,

1@



D

<N
[

O

O

When you 50t there did you find Dr. Kursko thorc or did he comc af'ter you?
e I do not romember cxectly, but he must have arrived just at the samc
time - a quarter of an hrur perhaps beforc or aftcr me - because I romember
someb~ly said: "Therc is the Red Cress hospital waggon from Dora", '

LoD

Wore therce any other SS deoctors with you at Bergen-Belsen 2 4. No, during
my working poriod nob~dy, For a short while a dector from Hamburg, o
Dr, Tirtz, arrivel, but he roturncd immediatoly.

Who . s the senior, you or Dr, Kurskc ? A. Mysclf.

How did you divide your dutics between the two of you 2 i, Ve vere
comrades, or rather frionds, and we did not give cach other any sort of
orders but we were torcether,

v did you arranze your cdutics therc ? | You did not o roud to;cther all
did you ?  i. In the merning, for instance, therc was block No.6k
was for the troops, and the things were very primitive and we had
runcnts ard fow medical supplics, and, for instance, whon I was

ip 64 he mijht have gonc t0 bleck 90 and sce what was happening

icc vorsa, o
Iad vtignts in block 64 ? .. Ycs.

Howr many ?
the mornins or
organiscd then.

orc werc no proper hours for treatment., They came in
me in the aftcrncon. It was not quite properly

Howr many poople had yo cd in that bleck, if any ? . Nobody.

&11 you rcally 1id was @a sick paradc in the morning and aftcrnoon;
is that risht ? 4. No, ) nt a proer sick paradce in tho morning
or af'tcrnoon, Fooplc simply the dector who was there . treated
them. #ost of the things were sacked in boxos. It wvas not a
properly orpaniscd sick parade. ‘

What about block 90; how many pooplc@/ in bed ill therc ? 4. About

300, 350, or maybc 400,

I11 in bed in onc block ? A, Yes; in blec 11 in block 90, Whether
therc were really 300 or LOO I cannot say, b is an approximate
figure. :

Did y~u ot in t-uch with Dr. Klcin ? Lo Yes, Iq,v@noo inte camp No,
1 and sow Dr. Xlcin there,

Did he tell you what the conditi-ns were like therc ? J:.‘No

Do you mean to say you nover discusscd what the conlitions w
therc, when t~ Zectors got tojether 20 A. Certainly not; wo Jf .
discuss anythin,; corgerning the previous concentration camp, canp§No.t .
We il not discuss any patients, trcatment, or anything like that.

Dil nnt he ovor tell you thot he was in crying nced of doctors and modical
supplics 2 &. Ve were only tomether for about five or seven ninutes, arnd
there viere others present, so we did not discuss many puroly medical
affairs.

Did Dr, Klein nover makc any request to you for assistance ? L. No.
What did you think the smell that camc from camp NoW.l was 7?7 &, I Was only

ncar the cntrance and I did not procced very far, and whero I stood I could
not smell anything at all,
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Thousands of rotting corpscs have a vory distinctive smell, do not they 7
A, T certeinly did not smcll anything at all, because may bc I was too
far away or may bc¢ the direction of the wind was differcnt, but I can
assure you I did not smell anything.

!

9]

Had you n~ ideca that therc were pcople dying by the thousand in that camp
Jjust e kilometre or so away from whére you were working ? A. I did not
know that. T hcard about it only later on, beccause cur own dcad bodies
werc transported into camp No. 1, and the number of the dcad was so
awf'ully enormous I did not know at that timc anything about it.

&

iy altnoush ycu two doctors and your prisoncr doctors and youwr medical
orderlies and medical supplies werc all availablc, within a kilometre or
sc of Camz No.1, nobody even mentioned to you that they might be required ?
Nobedy at Camp Noe1 asked me to help. Apart fram that my medical
plics were very small indeed, bocausc the main truck with the drugs was
nloaded in Bergen-Belson but continued its journey I belicve to Hamburg.:

n time you ever saw Barsch was the day after you arrived at Bergen—
it not ? 4. Either the day I arrived or the next day.
9 her ghhe 8th, 9th or 10th; is that right 2 4. Yes.

¢ That is only E&six days before the British arrived ?  A. Yes.

G Then you had thi > to Hamburp and back. Did all the aufscherin go
with y>u ? I am o Ang to get the dato. A. The aufscherin from
Dora were sent to Cam Vo in camp No.2 had no aufscherin.

@ On this morning when you carly and went up to Hamburg weorc therc
a number of vechicles which aldflwdnt gtogether 72 A. Yes.

¢ Did they include some vchicles f aufscherin ? I do not mind where
they camc from ? A. My Red Crg on was posted in the wocd so that
it should be covered in case of an § and should be ready to help
immediately if an air-raid should t , I had onc man in the camp who

was on telephonc dutics and this man phope up saying that T had to
proceed to Hamburg so my vehiole was not othcrs,
¢ 41l T want to know is if it was thc samc day, not worry avout 1it,

Nover mind what datc it was. You only arrived afffhis camp on the &th or
9th; you startel work on the follwwing day which ig #N9th or 10th, you
took onc day soing to Hamburpg and another day coming
s0 you only had threc working days altogether, did yc
that.

« This is what you saild in your cvidonce in chicf: "Barsch wa
with me wntil the Dritish troops arrived. During the last fow
i1l and I lockod after hime I told him to stay in bed, but in last fow
days I believe hc got up againy" Did he ovor go to bod in thosc last two
days beforc the Dritish arrived ?  A. We sharcd the same room in block
6), and I told him several times +to go to kbed and I am almost surc he went
to bed during the day as well,

O

Jo you really know where he was at all during thosc last fow days ?
A, The greater part of the time I am surc he was in block 64 or in some
other block of Camp No.2 tp sec to it that cverything is clcan and tidy.
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Just one last quecstion.s  You say you ncver heard of hMaidencks Is not
Maidenck only just a nile from the centre of Lublin ? A T know that
there was a P.0.7. comp about 6 or 8 kilomctres from Lubling I know that.

I an not talking about a P.0... callpe I an talking about onc of the bigzest
concentration camps in Poland, callcd Maidenek ? A What I ~+in 1s what
was called a P.0.W, canp of the Waifen S.8. I know conly about iais onee
That was a big comp. '

THE PRESIDENT: I a2 not clear on this, The witness is being asked "'ay the

THE

COLONEL BAC

]

D

Prosecutor whether he has heard of Maidenck or not, and he is now tallking
about sone prisoner of war camp, He is being asked a dircet question by
the Prosecutor, ns I understand it,

(The Interpreter puts the question again)e

I heard the nanc Maidenck now for the first tiue, but this
con tion caizp and this P.0.W. carp I an talking about must have bsen the

Sarlc.

What I an suggesting to you is this, and I want to put it

ere, vas nobody within o 20 or 30 nile radius of Lublin vho
did not know =1l alut Maidenck, cven if they were not in the 8.8, thuuiscavess
and that you ki?e" feetly well and scrved there ? A I had so nwch to
do with ny own tregf I was the doctor for threc Battalions and I was
working in the barrs ‘ the centre of Lublin, thercforc I had never
anythin: to do with i %’rs as a doctor.

at that timc ? A 0TI icve sce

Is there another Dr. Er ? 4t who was serving in the $.3., at Lublin

Re—cxanined by FAPURTIN CORBALLY.

You have been asked by the Proseccut u concealed your rank in the S8.83.
to the British liberating authoriticS® u living in any concecalment now 7
4 No, I did not conceal anything, and w in charpgce of a hospital in

Belsen in camp Noes 3.

Now you said that you had a conversation wit ein at Caup No. 1. Can
you remenber when that conversation took place I believe af'ter 1y
return fron Hamburs.

Was that the only occasion you have bcen in Caip No. ¢ A I have been
once riore in camp No. 1. I believe the day before the\Qrifmgh troops arrived
or the day before that day, On that day there was a conf@e of all
officers in Caip No. 1. '

Now it has bee: 1 3 i : 7 who't
a s been put to you by the Prosecutor that you did not rd ow what
Barsch was doing in the last few days before the DBritish arrivede. W owhat
was DBarsch's job in Caiip No. 2 2 A In the first place he had ta zo to
several bloc?lcs and he was responsible for the cleanliness and hygicne, and thcn
he s particularly responsible for the sanc thing in block No. 90, the
hospital block for the prisoncrs, and Block No. 6l.y the hospital for the troops.

Di? you ever find that you were looking for him and you could not £ind hin;
that he was not where he was expected to be found 9 A No, Whenever I
needed hin he was always to Lc found; I can say that.

Were the jobs which you uave hin to do carried out ? A Yes, very =rell.
DZ'Ld. you (.BVC_'F‘ glve hin permissicn to po into Cawpp No. 1 ? . A I did not give
hin permission, nor did I prckibit hin to go there, Lecauss as far as T know

that caup was forbidden fqr unterfuhrer and privates at all,
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Was there any particular reason for that prohibition ? A I 7 not know
for certain that it was prohibited, but I heard it, it was told bw. iCeo I
did not hecar the reason, but I assume it was because of the epidemic typhus.

THE JUDGE ADVOCALTE: Dr. Schnidt, you joined the S.S. as a medical offizer in

«

e

O

P

1941; is that correct 7 A Yes.
Did you scrve with then for abosut four ycars ? A Ycs,.

Whon you saw Barsch for the first tiuc about the 9th April, 1945, can you _
tell us whether he was an S.S. soldier or not ? A He was an S.S5. soldicr.

was his rank ? A Unterscharfuhrer,

e woaring the uniform then of an S.8. soldier ? A Ycse

. distinctive badges of a nedical orderly in the S.S. 7 A 4n

esculap 'n_on the left under ari.
Do you mean ¢ s sleeve 2 A On his slccve.
Did you have ar%/ Jrtunity of testing whether Darsch wms o conpetent nedical

ordcrly or not 7 & Yos, he vme certainly a good amedical orderlye.
nd.sve

Could hc dress wou f!o that kind of thing or not ? A Yes, hc coulds

Now if you cannot aaswc ucstions, just tell me.  When o recrult was
taken intc the S.8., wsN @of the dutics of the .iediecal nen in the S5.8.
to cscertain his lood group bad M co what did they lo about it ?

i As far as I know tho “looi sgfupMag not cortificd with the unit. It was
cdone by people from Serline The ‘ a Hlood sroup. courrission with doctors
and medienl orderlics and they tra to the several unitse :

When the blood group was ascertaincd ’r);{@‘/{‘avolling unit, what hapnencd to

the reeruit ? A hen thesce people cud® @ $he unit and cortificd the
»lood group they tottoocd it on his Lody.
Iﬁ youxr vicw thoh every S.S. perSonnolv should h@ tlood group tottoocd

on his body; is that right ? A Well, I havedotgbead the order nyself,
but I belicve that it should be like that, Lut durinf the viar so hany pedple
carie to the S.8., and the blood group comission Lad €ogfudh work to do that
it could not Le carricd out with all people in thc S.S. Q '

wefhed gn his body

Have you cver cxuiined an S.S, :an vho did not have that s

A Ycs. *

Would you take steps to have that reported and put right then, it mac to
your notice ? A No, that was not iy job. I know that the bloog group
coniiission travellcd rcund the units following a certain schaac, and it nay
be that when they reached a certain unit it should be reported there, bLut as
far as I know after gquite a lot of people from the “'chrivcht Jjoined the S.8.
it was not done any norc at all.

3

. These specidl units coming froo Berlin were S.S. units and not Wcehraacht; is

that right 72 A Yes.

Proa what you said a uonont oz0, an I right in assunin that so far as your
knowledge is concerncd, the Jchmacht did not have this aark of their blood
group tattooed on their Lody ? A Yes, that is corrccts

Do  not let us have any misunderstanding, and I 2m not asking you to say any bling
norc than you really kmow, but are you tclling this Court that the maukings of
the blocd group on the body of = soldicr was a practice of the S.S. and not the

practice of_ the Wehmwcht 2 A As far as T know it was an oxrder to have !
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these blood groups tattooed with the S.S., but I do not think it was done in
CVery CascCs As far as I know about the Wehrmacht it vims not donce

and I supposc we noy assunie that in Geraany the nmilitary authoritics, when they
hod a an they did not know very nuch about, would look at his boly to sce
whether he had such 2 nark, and according as they found it or not they night
draw an infercnce as to whether he belonged to the Wehmiacht or to the S.8. ?
A It was known that the S.S. tattooed the blood group, but I do not know
whether the Wehrmacht or any other organisation did sonothing of the sauc

kinde I necver hecard about that.

P

You perhaps cannot answer this, so Just tell ne if you cannot. Have you any
knowledge hether, when people came into Germany during the var from, let us say
Ruaania, or scrcething like that, their blood groups were token and had it put
on their bodics although they werc civilians and not scrving in the forces ?
A I do not know,

<«

ER OF THE COURT: When the tattoo mark was put on the 3.3, man, was it
done in the sanc pattern and in the same- colour ? A I do not know;
not scen it donca

&
(=}

THE PRrRuSTD Have you any questions to ask on what tho Court hus put ?

e I wonder if this witncess could be relcascd. Az he has
ty, he is a doctor in the Belscn D.P. caripe

CAPTAIN CORi
said in thie

COLONEL BACKHOUSLY uld rather he was not relcascd too quickly.

THE PRESIDENT: How doﬁ can, '"nmot too quickly" ?
COLONEL BACKHOUSE: I ;@

> he was not released irmediatcely.
THE PRESIDENT: You nican todal)® ?
U

CAPTAIN CORBAILY: The position i
Jclscn.

THE JUDGE ADVOCATE: Have you any othcr@/

" s e¢s on this part of thc case ?
CAPTAIN CORBALLY: Yes, therc is one nore w@

THE JUDGE ADVCCATE: Then I think he ought to wai@nl this part of' the casc

he tells me he is o very busy nan at

is finishcd.

) *
THE PRESIDENT: That witness is being called this aftox@ 2

APTAIN CO ALY :  Yose ‘ O

T Al Al . ‘
THE PRESIDENT: Then whon that witness is finished therc is no Q n to
rcleasing this witness 9 :

COLONIL R.CKHOUSE: I have an objection, but I do not wish to make it nows

(A4t 1312 hours the Court adjourns).
(At 1430 hours thc Court rcasscibles),
The accused are again brought Lefore the Court),
AT nEYal’ R 3 - . 3 3
COLO;ITLL BACKHOUSE:  Before ny friend calls his witness, I hive now sccured the
o q | N . .
pqotograpb which I cross—cxanined Schriercr aboutb, It is Jjust a quegtion
of ,\fthh is the nost convenicnt way of proving it beforc the Courte I would
iuguost = 25 I understand there is no dispute about it and Schreiror agrecd
the Photograph existed = the riost convenicnt way would Le if the Court were
o] & 5 7 : 17 1 1 7 I i i
reeall Schreirer and ask hin if this is the photograph concernced, Pailing

that I an 2fraid T should have to try to find Scrjeant-aa jor Liddle, who wus
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rcleased by the Court sone time ago, to prove its That can always bec done

P T N
if there is any Cdoubt about the photograph, but I understand therc is no Gouwt
and it scoms to me to Lo the nost convenient way of putting it ine

THE PRESIDENT: I think »robably it would be casicst whon we have finished with

this »articular accuscd. We can then intcrpose Schreircr and you can put in
the photographse

- COLONLL B.CKHOUSE: If you plecascs

.

Dr. ALFRED KURZKE is called in anld having
been duly swora is cexandned Ly CAPTAIN
CORDALLY as follows:

What is your £ull nanc ? A - Dre Alfred Kurzke,

¢ and when were you born 2 4 Born con the 20th Jamary, 1905, at
wrer, in Silcesiao,

T!'\rh. 3

ATE Gerian ? A Yesa

What 1s profession ? A Doctor.

Where and 2t ygar did you qualify as a doctor ? A 1943 = very latce
becauge I hal $ 1l other professiong = at Marburs.

¢ ..r, in the Gemaan armicd forccs ? A I was

Have you Loeny d
he S.8¢, but later on I had bheen releascds

conscripted in 1942

What happened when youve clecased . ? A I rcturned to iarburgy contimued
0y studics and was therg

(e} until the 24th October, 1944.
wWhere did you o then 2 b 5 conscripted apnin, called up agnkn, by

the S.S. to Derlin.

: {

Vherc werc you in linrch of this yc# A I was one weck after the Easter
holidays in cuncentrotion camp at Dore tedlau,

What happened then ? A The wholc cany @r& was cvacuated to Dergen=

Belsens T uyself vwent there as wells :
THE JUDGE ADVCCATE: Did you imwention a date 2 6

CAPTAIN CORJAILY: He said a weck after Faster, - To ths b

of iy recollection
Easter was the 1st .pril, (To the witness): ‘What did do when you got to
Dergen=Belsen 2 4 T uust add that not the whole co¥ ra was cvacuatceds
I left the reater ajority of the sick there and in Berse sclf I worked

as a doctor. o

*

s . e n T . . . -
Did you have any edienl orderlics to assist you 1in Beryen=pels gl A Yose

Do you ra.icicr the noes of any of than 7 A There was Bescnery Grotsky,
Barsch and Uhluann, '

Yould you like to comc dovm to the Court and scoe if you can recognise any of
thean 2 (The vitness oos 50). 4 I know No. 5, Hoessler, and T know
Klip-cly No. 12, No« 28, Dorsch; No, 25, Stofcl; No. 19 as}far as T
raicber wns in Dora, ~1lso in sone part of the C,R.S.

Now you rccognised Sorsch, whet can you tell the Court about hin ?

4 T know only about the time in deloen, I saw Darsch = T a1 net quite sure
whother for the first tirc in Lelsen or whether I had geen hin before, but I
rather think I had scen hin Lefore,

Where do you think you had scen hin before 9 L Probably in Dora in the
C.ReSs for the troops.
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Have you any rcason for sayinz that you probably saw him in Dora in the C.P ¢
for the troops ? A 4s 3Barsch is Red Cross persomel, ncdical orderly, so
these were his Headquarters, and I was deputising for Dre Wirtz. Whether he
had been working, there or whether he cuic as a patient, I do not reuciber.

When did you yourself arrive in liclsen ? A I do not rcucmber the date;
it vas a Tucsdny morning and rnore than a week after Raster,

Let us try and fix this date another way. Do you reuacuber when Delsen was freed
by the British troops ? "4 I rouciber the day, it was a Sunday at half past
12, but I do not know the datc.: Between this day and iy arrival there night
have been about 11 or 12 days.

Nowr when did you first sce Darsch at Delscen ? A DBarsch rcportcd very soon;
I do not know which day.

Wherc were you stationed at that tinie ? Werce you in a sort of barracks ?
& Bpc Cirst nizht or the first two nizhts I spent in th, woods, but then
I lived in block 64.

Were

block 64 when Darsch roported to you ? A I o not quite sure;
I do na I

sos I belicve I was still in the woods.

arrive at Delsen at the sae tine as Tarsch ? 4L T do

Did any ot }

not know withegwhidm transport Darsch arriveds I know that there woere alreadly
four transport h had arrived »reviously, Another transport arrived later
and two trangHortE ot arrive ot all. I know that beecausc gone of uy
fricnds who werce arlon¥ hc priscncrs cid not arrivc.

And where had thesc trarx @r s cciw from ? A PFrom concentration camp

Mittelbaus

When Barsch reportell to you, give hin any work to <o ? A Yes, he
helped ne. = he wing working in o ~by unpacking the boxes containing the

instrunents, and woart froa thatel 1Lor I save hin orders to preparcd
block - I =i not :juitc surc - bloc ) £or the Prisoncrse I tokd him to
prepare paillasses for the sick there

How lon; aid ho continuc to work for you sen ? A Not .any days; he
vias 111l in the last foew Gays.

Dre Schuidt and also
t he cauic only lata,r.

Wos there cnother doctor there apart fronm Jou
Stumbannfuhrer Dr. Jirtz vas oy supcrior OIf_LC\, f

Did you all sty 2t Delsen until the Dritish arrived 2 A No. o had
orders to nroceod to Neudn uiic and Bericn-Sclsen shou peen taken over
by “'chrmacht bersonrcl and pungrisns.

Did you in fzet leave 3elsen then 2 A Yecs. .

ot wlnt dnte wns thot 2 The day will doy do not bother about the .

£ believe three lays T.eforce the British troops arrived,

How long did it take you to get to Neuensarme ? L e arrived the next

cvoning at dusk, to Noucn e,
What tinc did you lewve L .lsen ? A About 2300 hours.

Who clsc was in the party with you ? A Dr., Schnidt, c¢sencr, Grotzky,
and another 1.13.1’1, but I do not ruocolier his noics

Did you have any othor nedical orcerlics amart from Descner and Grotzky ?

‘A In Belscn ?

No. Who went wup with you from clsen to Noucengarzics A Therc was anc.w..er
nan, but I do not reneiber who he .~ms,
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T . e : Ty
Do you now what hapnencd to Darsch when you went away ? i Noy I do not
lznovra I know only that we left a fow who were sicke Whether Barsch wos
amongst thar I do not know,

Can you rcuciber what haopencd when you ot te Nouengmuie 7 4L In Neucngaryic
at 0400 hours I got new orders to rocturn to Delscns

Did you in fact couc "inck to Belscn ? A TYes.

And back to your two hospital blocks in Belscn ? A I lived then not in
Llock 64y but in G.L.6.

Whereabouts i1s that 2 Is that in the saic camp ? A In the sanc canp,
Is there 2nything else nore you can tell the Court about Tarsch ? A I rcooen-

v that when Dr, Tirtz, who wis iy supcrior officcr, wade out the rota
ics and all doctors and medical ordcrlics from Dora to the diffcerent
ts appertoining to Dora, I rauciber the namc of Jarsch at that tinc.

I was
arrived the
hiin in Del
Leen gick & n;: bl

ng; rether to Belsen, that is, during the tine bLetween when you
oursclf and beforc the Dritish canc, do you know any morc about
4 I know only thut he had been helping e and that he had
Iost fow days. That is all that I can say about hin.

Did you attend h he was sick ? A Only oncc as far as I reucrabere

when was that 2 not rcixaiber. It was in the lage fow daysa
Vhat wes wrons with hin 2 A Gostritis.

Were therc any woncn in this ear oclsen ? A Two axrived fron Dorae
Vicre they internces or 8. 8. wﬁmon
Just roncber o fowr 8,8, woricn teloy

after two days againg so apart fron
wers thoeres

at ? A Two nurscs, sisterss I
orderlics cauic, butbt they disappearcd
v those two nurscs aforcicntioncd

Wore therc cny women intcernces in the canp A No,

Cross=cxanined by HAJOL WL 'COD.

Was Sturmbannfuhrer Dre Wirtz cvacuoated frou Dora agghart of the Dora

wninistration ? A No, he went vy before. *

When he left Dorw, where did he go o 2 A A vieck befo ¢ peneral
evacuation Dr, Wirtz l(ft Dora, A far ag I reoaeawcr he s to Winsen with

his family. ¢

Wes there o big hosnital in.the Wehrincht barracks next to where ierc ?

A In Dora ?

3 e PRV T b I . s i
No, in Dergen-Belsen 2 A No; thers wms onc in lock 6l which we
transferred to the C.R,S.

MAJOR MUNRO: No Juestions.
MAJOR CRANFIELD: No qQuestions,

CAPTATN ROBERTS: No questions,
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Cross~ex mlned by quOQ CROWN,

You have mentioned two sisters, Do you know where they were cmployed in
Bergen-Belsen? A, They were not employed at all; they werce simoly there,

Cross-cxamincd by CAPT, FIELDEN,

CAPT. FIELDEN: My cuestions relatc to No.22, (Anchor Pichen) ‘erc you in

~
e

Dora throughout thc winter of 194/45? A, Yes, from 1st November.

Do you know who was in chorgc of the bathhousc at Dora? A, I do not know
his name, but I belicve it is No.19. (Otto Kulasson)

TUE JUDGE ADVOCATE: Ie soid he thought it was Kulasson in the bathhouse; is.

that ri ht? :

CsPT. rIELDEN: Yes,

o qucstions,

C:PT L : No gucstions.

L T, 30Y] W questions,

C.PT. 1120

LT,

e
ie

qucgtions,

JEDRZEJOWIC%' stions.
ogs-cxamined by COL. .. C:iiOUSE,
Lot ue see i we cenge is Tucsday clcar when you arrived at Belscon.

You say it ran mo ro clk after the Easter holiday, do you? i, Yes,

Taking that weck, we know . 1st Loril wes Eoster Sunday, It wag not
the Tucsdey two doye after the, Pit? A, Nb not ot ~1l.
Tie next Tucsdoy fter thot woul 10th. L, Yos, it must be that

Tuesday T wos t lklﬂ' ~uout.

Of coursc the Sritish came in on Sundoy
Would that be rizht? L, On Sunday I =
that very well, On “onda y thecrc wios
arrive on i'onday cither. It rust have

in Horzoor g 1 rcmembe
of air rmld, o I did not

You arrived on thce Tuesdey, Then you spent the st twe deys in the woods,
dic. you? Ly Ves. L 4

her day, or

When you sy two doys do you mcan the dey you arrived o
a viien T

4
lo you 1wrm twc more days after you arrived? L, T omee

That is the next doy, the 10th and 11th, Very carly the ncxt
went of f up to JTeucrngarme, or Homburpg? . Mo, in the cvewdns

you

1t

That would be whot - the evening - of tie Thursdny or tuc Fediwedey?
I believe the Thurscry.

Then you did not -~=t Lrck acain until the cvending of the Fridey, dia you?

N o, the ncxt nornins coout 10,30 or 11,

dsbout 10 or 11 on the Fric~y; ir that ri-ht? Lo Yese I connot give

the exact datc s, Dut it must be like this,
Then “the Eritish arrived on the Sunday? L. Yes,
S0 you only rcally hod two days there o1l tiie time? Lo I remember it ow

a very short period when I returnce neforc the British troops arrived,

25.
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It would "¢ Fridey cofturnoon, Scturday, e full day - if you worked a full
day on Saturdey - ond Suncoy mornins? . L, Then we returncd from Dora I

nede o1l prepa ntion for this tronsportation of thosc two chovenentioned

blocks for C,R. S,

Jos thet whilst you were still in the woods? i, Yes; during the day I
wes workhing in the conp,

I sce. You just slept in the woods? Ly Yes,
Was Grotaky your drivoer? L Yoo,
Dic he Bring you up from dttcelbou? e YUS,

Lrc you quitc sure you cver went to Belscn before you coie back o
Noucngeorme?  Did not Grotzky teke you straight up to euwengormce? L, Yos,
I am sure,

ot you Just ccll it Belsen, and werc not you tolc thot the Inglish weorc
orictres rvay and you went straight on to Foucngorme? He To, 1t is
y g (&) 3

And did 1 eome wock just the morning the truce war sipgned? L. Yos, T

returncd marning when the truco was sisned,

Crotzlky vrs yeurglmver .t the hropital at Iittelbou, wes not he? L, He
weg the driver c C, 2 S. at littelhau, but not ny driver,

When T osoy "your" A t mwan your personal driver, I mweon he wos driver
to the hos.itel, i 05

Of coursc you disliked
I con only soy I nrwve Le
I am o doctor, cnd thosc thi

the S S. very much, i1¢ not you, doctor?
er and T like ta e oooosoliicr, but first
hove scen arc to2 tbrflulb for ©c,

<

You hed o number of fricnds ano
say almost the vwiole comp,

¢ prisoncrs, hac not you? 4. T ocon

You wrere reler el by the British cuthofest]
20 hours, noving Lecen crrested, oll oy of
wos rolocsol ad wes installod axidn s o

were a0t you? L. LTter
s come, ond after 20 hours T
ctor “or thu corp.

doctor in econccentration
oot you? L. I ocon

w8 o metter of fret, during the short tine you'™
corps you Jid your lovel best to Julp the prison
nly scy with 211 the strength I hod,

400 you wore shocked and disgustoed with the wey in whi®es were treated
in the concentrotion ecorps, were not you? [, I lecraed Q he first tinc

to weep T o concentration cop, .
There wes not the slichtost consideration given to Chose. prisol
therc? e ¥og, I must scy for very nony no consideration wng
anc prrticularly not from the Cestopo,

CLTT, CORLLLY: Mo re-exerminoticon,

THE JUDGE LDVOC.TZ: Will. you try cnc help us Joctor »n this point, I1f you

7
Lig

cornot Just tell e. Do you know whether mermbers of the &5 had tattoocd
on thelr »dics thedr Llood groun? - 4, Yos, wye . 1f op well,

.- . 1] . 0 3 ' L4 N N -
How Jid it cone ~bout thot o rmen vt~ joined the S 8. got this morking out
HEreonncl?

- -

on his body? Wos it Cone by the —wdicol doctors or By sone oth

16T
When T wes cr1led un in Derlin I s taken dovm into o ;medicel Jepartmont,
o
which wrs ot that time in o ccller in 3erlin, end they took o laod test
from ny car, ~nd imeedintely fterwarcs it ws tattooed under rny left ar.
v ’ V4 v

What wes the objoet of putting tide mark ©a your body, do you know?:
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Lo 28 T wes to1C, in case of o wound »r injury thet the tlood tronsfusion
should e mecde ecasicr by knoswins ot once the 1. -0

.o You would eagrec with ne that that counds o very sensible thine to do

2
would you not? we From this polnt oi' vicw ccriainly, an. particularly
I, s o foctor, think it 1 s a very good thin: to Jo,

T ond it would e just as usceful in e croc of o wehrmecht sollicr, would
not it, from this point of view? .., In my opinion, yes, Licousc if I an
in tne front linc and I sce soncho'y who is loosing D1lood and I look ot hinm
ond know irmediately which blood -zvup he is in that nekes work casicr for ng,

Te Do you know whether it was the practice to »ut the blood zroup of o
wchrmecht soldicr on to his body, like it . ia t he casc of an S,8. :on?
e I heve n ever heord about that before.

To That is nt vhot T went. Do you know whether it was the -roetice to put
roup on toae ody of o wehrmacht solcdicr, ~s It .ms the nroactice

of rn 8.8, soldicr? .. "5, I <o not know this,

now wh.ot you mcan,

T HE - INTERE.
cas¢ of =0

L ncang he nas nover heard ohout that nractice in the
of trz wechrocht,

TR JUDGE DVoC.i#.
soldicrs in your

"o Tell, whon you no A :s"ﬁ avurccrt el i, J7 not you look on his
body ond find the nerk@ ogfM8d you rove to find it out sune oticr woy?

fie T hive zever cooen that ! in 1t . croe of a wenrmecht so0ldicr,

¢ you ncver scen the naked holics i gome vehrnacht
fgof Tacteor ant oo osurecon? Yo

"o How nany wehr-neht solilers!'N Vg hve you seen, Ao oyou think? o, Hot

very moeny; I nove only troesteo @ ghen Towe practising in the
country, thosc solilcrs and also Swoocrow on lunve, but I ohave
never scen oy tattso neris on the Y those offficurs or en.

Te Have you over ot oan 5.8, reldlicr whe §
iie hove never pedd cnormous ettenti-m t o
latter tines thiyg oroetice of tatt oine

ot uo b onrk on his hody?
I Yimwve Teen told that in
Jdceentinue . with the S, 8,

F

P ™E COTNL: Wns it the orcetice of any of
. to howve this Llood sroup inttoced under thyg

THE PRISIDENT: Cownt. Corlally, hove you cny cucstions on ¢Vgueations cglied
by the court?

CiTT. CORILILY: wc, Sir,

(The witnces witihrows)

CirT. CORSLLIY: Therc is one othor witness in the coace of Barsch, a mdh about
whont T wos told when I rocuived. ry first instructions, but I only heard
vesterdeay or tr ~ Jny Lefore where .o is and I enoafralc I ohewve not ot him
here yet, i¢ 1. an 8,8, na T % tirat T ve alloved to coll niim oot oo
loter store,

TIE PRESIDENT: You can ' +ihe sorme toinc -+ wo 218 efore, Vo roclisc the
cifficulty or ~ottin: tiuoe h'“nlp, enc if Le Lecormos avedlolle thon opply
to the court for nin to "o rcard,

Ciuz™, CORTWLILY: I on:uch ollised,
THE JUZCE ..DVOCLTE: “efore Ceot, Cov'wlly -des on can we interpose the .
photograph? '

COL. B..CKHOUSE: Yecs,
)



The lccused HEINR ICH SCHREIRER is recalled on his former
oath and is further cross-excmined by COL. RBLCKHOUSE
es Tollow
“+ Is that the photograph I referred to the other doy? (Handed) 4, That is
my photo,
7. Thot is the onc n~bout which I asked you? i. Ycs, .

THE JUDGE

{DVOCLTE: Heve the defe
CilT. CORBLLLY:

1 have,
THE JUDCE ..DVOCLTE:"

CidTe COR uw.ILY:

OCCUS O

he nes given his

(;1ouo&ridh is wﬂrkog Eﬁhlu t 139,

Teinrich Schreircr withdraws

nce scen it?
Col, Bockhouse showed 1t to me bLefore,

Hoye you any further questions?

signced by the President and

from the place from

vvionce)

CLPT. CORBLILY: i :ne last casc ercn I heve to sresont to you is Erich
Zoddcel, Nb.29.’ s only on the Lelscn cherre ~nd he woe not in the S.S,;
he wos hinmself cNgflg CG. :¢ hes not beon recornisew in court end the
evidence cooinst i avit ovidence, It is contained in the
following affidovits? Lozcwsld , pese 101, Bence Zuckernenn, pege 181,
and drien Weiss, orsu '

(T confer)

THE JUDGE JDVOCLTE: I o sorry to woeiting, but we are not quite in
cgreenent as te whot capnened, we nt to check it up.

T will e t,1:‘_1, hat we ho ing to do, There is no
nystery coout it It a 1.0t¢ vitich to me thot when kiojor
Chemvzion geve ovidenco ho hac, in cifect, at  Glinowicski had

icentified o particular
court were then
form their cwn
it seomec to
Glinowiowki
tine picked

nade here,

Vi e
ti.at therce s
not picked

e
nol
out

I

»hotosraph,
invited to look at tlat‘nhot
vhether that
SCnIC cv1dence ior
out Zoddel in court - th
Zoucel o8 the men W
o not know whethor

That Bnh§tSeraph hended in end the
with Zoddel in it, and
and if thot were so
urt o say = althourh
he had. ot some other
wos speaking nbott gnYhis nlleroations
sou agree with it orunot,geut that is

TS

¢ a ctain

~
(RS

whot we werc tryins to clear  up. That seoms to bHe Lorng Ty the
shorthend note, I C¢o not know wnother the prosccutor orr
L 4
COL. ZULCKHOUSE: Yoz, I o esrce, = o court will remaber ny fri
Glinowiceki's ofifidavit to Glinowiveki ond troushit in Zﬂcécl‘
that wey, rnc then .hen Mojor Champion ave ils evilence the v
wng oroduced il it wes loft to the court to form whet vicw the

1 B JUDCE 4DVOCLTE:  Cot,

Corhally,

will you Lenr it in mind when you present

this ccse thot in Ty vicy there is come evidencce heiore the court vhich
would peornlt then, i thoy thought it ri-ot, to find theot Glinowieski was

tolking b out ZC”(ul oVen

CiPT. CORBALLY: Yes,

1thou 1 he

I certeinly will,
transcript because you have alrealy looked it up.
I will now, with your pernission,

coul” not ifeentify him in court,

I have not pgot to refer you to the
It is transcript No,10,

accuscd Zoddel to give his evidence

-

call the
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The Lcecuscd TICT “ODDbL tokes his stand at the ploce from
which the other witneszis have given their evidence ond,
heving been duly sworn, is exanined by CLLT, CORTLILY

as follows:

Whot is your full nome? L, Zrich Zoddel,

"Mere ond when wore you torn? <, On 9th j-u;;ust 1913 ot Gerlin,

Lre you Ger-on? L.

=<
(o
.

What wes your occupation? 4, W ormilier, dnirynan,

Hovg g you corc to bo in a concentroticn cizp? L. I had some sontence
e i theft.
Then YN ¢ e 140
Who you pet? L, One veer in prison cnc then into o
concentratior s
* - _
Whet eoncentrati - Al you o toe? Lo CSechsenheusen,
Can you recrier whot nt tooret i, The ent of 1942,

ovr lonr id you stey thur O O T o

ofter that where ddid you 7 @ cnicrbursy in the works of the 7 oinkel

cirereft foctory,
' of Cetober 1943,

How lens <id you stey thore? L.

Sinat heomenced to you then? L Duchernofd

How long: Jid you stry in Bucheneld? Lie Whenweld o fortni ht; I hal
oy hedr cut onc then to Dore, '

ow longy Cid you stoy in Dorn? - 4. The en?

Parch 1944.

Where Cic you o then? 4, 27th Jiarci. until 13t 5 Rcren-iiclson,

Then you scy the 27th Trrch to Ljfil 1945, it is 27th llerch 2 . Yoo,
until 18th - >ril 1945, ' o

When you core to Sdlsen did you et vy position in the comn?
we arrived yeoy 1,000 ~rigoners fro Dora, wo werce the firct -riu
eyert from the interned Jows there, @ vl after three deys I Lcer e
blockrltester in the hosnitel, ' '

d you OVur ool fooelndler Job in cny of thae othor coops? ine Oy
l Wor

Wny had you beon sent to Dergen-Delsin, A0 you kaow? foa WTC wore 1,000,

~11 of us zick risoncrs with Ciscozesi my throat for 1nstgn0u EREEE 0Nl

)

just o8 Had sz i P been, and then <11 the 1,000 of us we were sent to

Berren-Belsen, T -



<O

)

P

e

!au’chority W

* the office or focd distribution, I had

How long did you rcmain block altester in the hospital block? A. Until
January, 1945.

What happened then? 4. Then the firgt lager altester of the wholec camp
called Hankc he was then put in charpe of the whole came and the third,
the second dopoty, he clected me for that job.

actually what job did you got as a rcsult of this? A. Third lager
altesteor,. '

Did your job comnect you with eny particular comzound? 4. Only ih camp
No« L.

Would you describe to the Court what your dutics werc ag larcr altester?

I was responsible for the whole fencral order and tidinecss of the v .0lo

I was rosponsible that working parties went out, I had to check the
s, I had the check the numbers of thosc Who cemc back, and I had to
it that focd was distributed in a falr way,

You s wrere resprnsible for sceing tho working partics went out, and
Wore you responsible to? L, Arbcitsdienstfuhrer Rau. I

y chit to Arbeitsdicnstfuhrer Rau, and the next highor
fHauptgcharfuhrer, rapportfuhrer, Emmcrich.

When you werc s d for a lag.r altcster were you given any instructions
about your Jjob? ¢ Cs '

In what way were you Er%o‘ i

were responsible te bri
working pafty of 18, an
for instance, the focd w
ration for cach prisoncr =~ %
my namc and morc food was brou it

ble for the distribution of food? 4. 18 men

from the kitchen, that was a proper kommando,
i ibute it to the differcnt blecks; now if,
fficient - becausc onc litre was the rcal
d only to write a chit to siyn it with
the kitchen No, 1,

Did you sign a chit like this witho
several pcople in whom I had utter co

; any onquirics? Ae I had

there were scveral cleorks frow
/\d distributors, and if they
said, for instance, 100 or 200 litrcs of €qu ¢ missing then I believed
them and T signed such a chit for that roq@

@antity.

Used you to attend the distributicn of foold yolmscl? A, I controlled
mysclf several pcople, or I went to sce in the blGckg that the distribution
should ve fair. T woent somctimes to Ne. 5, 6, 7 arfl 8; Shesc were blocks
with sick recolle, so to soc that the orderlics I‘Call:)? @istributo the
Tood to the sick patients; then I went sometimes to 1, which were
blocks for working people and I saw thorc as well that th should

be distributed in a right way.

*
Do you remember thce witness Glinogioski? A Yes O
He said that your behaviour to the internces was very bad and he romembors
onc incidont when a friend of his was queuing up for soup and becausc of
the crowd of rcople the soup was pourcd out and that you accused this. fricnd
of his and beat hin terribly and he says that you beat him with o very big
stick which ho dcscribed as thick as his arm, Is therc any truth in that?
No, that is not truc,

Havo you ever had to becat people at the distribution of feed? A, VCll,
sometimes I esgsisted when food was distributed althoush really it was not
my rcsponsibility at all, bocausc food distribution was the Auty of the
kapos or the block altester, and, well, I must say sometimes 1f pecople
were behaving liko animals and tricd to get to the containers or dixics -
well T might have heoaten thom perhaps with my hand or stick = it might
have been., '
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i Have you cver beaten people so hard that they fell dovm to the ground and
when they were on the sround beaten them agnin when they were lying there?
A Noe

4 Or kicked then? . No

You said thot you have at times beaten people with a sticke Did you alwmys
carry a stick? . Not always,

«’

¢ What gort of a gtick had you? ive Until about the dnd of Anril ox ghe
bezinning of dMarch I had a walking stick, I nceded a walking stick becausc
ny lepgs were very tad at that tine; then loter on I left this walking stick
in ny room where soctines I took it out apgain, now and againe

L Where wag your roorl?  Ae  Dlock Noe e

near where the food was distrib.u’ced fron? As. There was Dlock Noe 3
n intcrval of 25 nectres and then Dlock Noe ba

P

% the block from which the food wins distributed?  Ae At the
door, at The:: in front of Dlock Noe 3

5 And you say y®™r rogfvms in Dlock 4 which was 25 nctres wway? He  YCSe

THE JUDGE ADVCC.TH:
food wmg distributcds

ot quitc clerr what you rican by the place where the

CAPT. CORBALLIY: I think 1i£

bpcar thore was o central place in lager 1
where the food in 211 the % wos distributed froie

THE JUDGE ADVCCATE: Do you iicon @r .t had been cooked or before it had been

cooked?

think T had better ask him thate
fror the kitchen did cach
afbnost the blocks or was it
taken away fron there?
hetweemn hlock Nos 1 and
hael beon cocked is
nersy and from that

CAPT, CORBALLY: Aftcr it had been cuo
(To the witncss): hen the food was
block draw their owmn food and distribut
broucht te some central place in lager Noe

A The whole food coucs fron kitchen No,. 1 an
block 3 it is centraliscd until the vhole feo
there, well, let us say for about 3,000 or 4,00

point 1t is helns distributed to the different H10c d what reoains that
will be for the viorking parties who are coming back lafcr in thc cveninge

. Who ensurcd that there was gone left for the working par€ied yhich were
coudng in later? . In Blocks No. 1, 2 and 3, thosce thi ks nostly
viorking partics were living, and. the three block altesters hoge threc
blocks had tc ive the nuibers of those who were on working p'@{t' y working
sites, and that foody those rations, werc retaincd.

And if for sanc reagon sufficicnt ratioms were not retained what hehjencd
then? as Thers weg 2lways a sufficient quantity thore, butt let us Bssune
there would net have been, then they could have renorted to ne and I would
have gone to the kitchen tc sece to it £hat they [jo?c thelr rationiSe

[

§Just one nore question alout your stick, Was this walking sticlis which you
talked obout the only stick which you had in Delsen? A, Yeo.

L, Gould you deserihe whit sort of a stick it wog? Ae It vies wuite a cuxion
viallcing stick and on the Lotton end there wms o rubber knob.

ot

I wrznt you to lock at the affidavit of Zuckernann on rage 18ls  Have yeou read
parasraph 27 L. Yes. '

0 What 'do you say about that?  fw It is nct true what is said herc; not tru
at all, -
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Which lajier in Belscn were you lajor altester of? A Comp Noe 1e

CAPT. CORBALLY: fThe answer is really "Compound No. 1", There is a conflusion

[

J.IX.

between "camp" and "coupound". (To the witnecss): Werc you ever lager
altester of Commound 27 e Nos

Did you wiear a green triangle on your blouse in Delsen? e NOa

ver beat pcople at the distribution of food?  As No; it nay have
occurre I boxcd their ears when there vies sone crushing and crowding,

but I never . thea? o rcal beating.

@
L 4

You séo, the person 1‘@1‘1(1 this said that he was actually trying to et

a sccond helping. If you a person doing that would you beat him?

> distribution of food; if working

@e/job of the kapos to hand 1t

out and I have nothing to do with what happe@en-

No, because I have nothing to !; @t

parties cane back to cel their food i

Would you look at the affidavit of Lozowski on page@ Pirst of all

*
paragraph 3e What have you to say about that? A @ f have no

stick with iron or netal on it and it never happeched, PS :

Look at the next paragraph, ¥hat do you say about that? Lo

"~ this man had had a wound of 50 centinetres on his head he would not have bheen

taken to hospital ~ hc would not have _ot up any nore,
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“Were you present when the Kapos were .pa'rading the working partieé ?

A. I looked at them when the workings parties left the camp and, in- the
meantime, the Blockaltesters paraded the pcople who were still 1&ft in the
blocks, - '

What happened if somebody fcll out firam a varade  under the Kapos whoen they
went out to work 7 AL If he was really ill he would cither have rcevorted
earlicr or, if he reported to the Kapo, he would have becn sent back to

parade with the other wcople and the Kapo would have left the camp with one
man lcss., -

From which lager were outside workins partics at Belsen taken ? A, Only
kormandos from compound one. '

you ever had to beat people on Arbeitskommandos ¥ &, No.

ou say about this statement of Lozowski ? A. The man who

Mic was standing on the strcet. Those Arbeitskommandos werc
‘Tont of block 2 and there was a fence round the camp through
ould not sce, so it was quitc ilipossible for somebody
street to see the parades of the working partics.

which ~Co
stendin:

Whore vias the®y place ? A. Dc¢hind block 2,

If you were in the 1, place arc you saying that you could not sec the '
street 2 A, No, %o?;ld not scc the strect, because therc was something
C

on the barbed wiro fe wih which you could not lodk,

Are you saying in effec n@»u could not sce through the barbed wiro
because in some places thorSwwagfegmething which obstructed your view ?
A. Yes, you could not scc thrélyhdtia® barbed wire because there was some-
thing like straw between the bardCi c. : '

I think you said that you have at tin atgn the internces with your hard
or boxed thcir cars. What were the. régs for doins that 2 A, Well, it

happened now and then in the camp thot

ytning was in ordcer, or that
people were trying to push the sick pcopldy g ago goet a helping of tho

focd distribution first, and somc other rcas r which you riay scc the
neccssity to box their cars. ‘

and beaten them when they were on the ground 2 4,®

You say you have ncver beaten peoplc so bddly t}Qley é€oll to the ground

MAJOR WINJQOD: No qucstions. :

. ” ‘
MAJOR MUNRO: No questions. O

}AJOR CraNFIFELD: No questions.

CatT, ROLERTS: No quostions,

Cross—oxamined by MaJOR DROWN

MiJOR BROVH: I have one or two qucstions rclating to Mathes, number 18, (To

Q

the witnces) Did you cver zo into the bath~house at Belsen ? A. Ygs, very
of'ten.

Can you rcmember the last $im you sient in before the Dritish arrived ?
A, It may havc becen the 14th or 15th spril. '
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Q Do you know if this man was then cmployed in tho bath-housc ? (Indicating -

accused number 18, Pritz Mathcs) 4. Yes.

CAPT, FIELDEN: No questions.

CiT, NEAVE: No questions.

CAPT. PHILLIPS: No quostions.

LT, BOYD: No qucstions.

CAPT, MUNRO: No qucstions.

O

Cross=-examincd by LT, JEDRZEJOWICZ

Do you remember a day or night in March 1945 when 4llicd plancs Aroppod
leaflets on Belsen conccentration camp ?  A., Yes,

C u give more or locss the cxact latc when this happened ? A, It
was t the middlc of March., I camnot tcll a morc cxact date. I know
on ‘ ning there werce leaflets lying about in the camp ard I read onc
of thy ]

What was of these lcaflets ? A, It said that the Germans who
were prison 3 eign countrics were treated very well, and that the
Germans who we#c Rsoners in Germany would be froe very soon.

When those lcafle found were the prisoncrs strictly confined to
the blocks ? A, 25 5 the lcaflets had to be handed in. We were

not allowed to rcad thefM.

mber of the Political Departmont prosent
se lcaflcts from the camp 7 &, I

Did you or did you not
during the operation of
have not scen it.

n{__)
(The Accused, BErich Zodd es the place from which
he has jiven his cvidonce § .

(At 17.05 hours the Cn / ns

until 09,30 hours to~-mor @ning,
Friday 264h October 1945) @

Q
L 2 O
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